
Tomáš Hajzler
Profesně se věnuje tématu práce, 
budoucnosti podnikání a zodpo-
vědného života. Do Česka přinesl 
hnutí Svoboda v práci, koncepci 
svobodné firmy, spoluzaložil spo-
lek Slušná firma a nakladatelství 
PeopleComm. Položil základy mod-
řanské „KPZ“ a stál u zrodu prvního 
českého spolkového potravinového 
obchodu Obživa. Je spoluautorem 
projektu Zpátky k jídlu, podporuje 
české Zero waste hnutí. Je autorem 
tří knih. S manželkou Petrou, dce-
rami Valérií a Valentýnou, fenkou 
Haluškou a se sousedy žije, pracuje 
a zahradničí v bezobalové a bez-
automobilové domácnosti v Praze 
Komořanech.
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Každý může 
zaťukat na souseda 
a říct - pojď na kafe
S Tomášem se známe několik let, ráda sleduji jeho aktivity, baví mě jeho inspirativní úhly 
pohledu na svět a Tomášovu nejnovější knihu Dobrý život ve stínu konzumní společnosti 
mám téměř dočtenou. Tomášův záběr je neuvěřitelně široký. Někdy vůbec nechápu, jak to 
stíhá všechno psát, když já to nestíhám ani číst. Přináší nové myšlenky, dává věci do širokých 
souvislostí a poukazuje na jednotlivé oblasti každodenního života tak, že se vám v mnohém 
otevřou oči, zažijete překvapení a takovéto „AHA“. Možná se budete chtít pustit do diskuze, 
polemizovat či nadšeně přitakávat… každopádně vás jeho úvahy nenechají v klidu 
a minimálně se zamyslíte, jak to v životě vlastně máte vy. Náš rozhovor je právě o tom. Co je to 
„dobrý život“, jakými kroky k němu dojít a jak ho v současné době žít.

Tome, já se odrazím od názvu tvé knihy. Můžeš popsat, co 
pojem „dobrý život“ představuje konkrétně pro tebe?
Správně říkáš „pro mě“, protože dnes má každý člověk svou 
vlastní definici. Já v knize čerpal z Aristotelova učení, který 
definoval dobrý život jako žití v souladu s vnitřním nastave-
ním, univerzálními ctnostmi, které jsou k užitku ostatním. 
Kdybych se měl pokusit o nějakou laickou definici, potom je 
dobrý život pocit, že vše je správně, v rovnováze. To je zpra-
vidla tehdy, když je člověk poctivý k vlastním hodnotám, žije 
podle svého přesvědčení, ale právě i podle obecně uznáva-
ných ctností, je obklopený blízkými lidmi a má možnost tvořit 
to, co ho naplňuje a co je druhým užitečné.

A žiješ tak?
Principiálně jo, ale taky ve svém věku už vím, že ideál je je-
nom v Hollywoodu nebo u bohů. A my nežijeme v hollywood-
ském filmu ani nejsme bozi. Takže je mi někdy samozřejmě 
i úplně na prd. A někdy je mi zas moc dobře. Ale v zásadě mys-
lím, že to mám srovnané. A taky si dnes už lépe uvědomuji, že 
jsou věci, které nemůžu ovlivnit, a učím se s tím smiřovat. Což 
se samozřejmě budu učit do smrti.

Řekni mi, jak to člověk pozná, že žije dobrý život?
Podle těla.

Co to znamená podle těla?
Jak u koho. Já to nejvíc cítím v břiše. Že mi je dobře, mám 
takový ten dlouhodobý pocit spokojenosti. Všechno je, jak 
má být, jsem to já, nemusím se před nikým hrbit ani se nad 
nikoho povyšovat, cítím, že jsem přijímaný, nemusím dělat 
„důležitého“… někdy je to silnější, někdy míň. Někdy se cítím 
úplně nadšený, rozhazuju rukama a koulím očima. Pak se zase 
zpomalím a dostanu se do nějakého poklidu. Ale obecně my-
slím, že tělo nám říká prakticky všechno o tom, jak žijeme. Je-
nom se na něj musíme znova napojit a všímat si těch projevů.

Text:
Barbora Hernychová

Foto: Pavel Ovsík 
a archiv TH

Dobrý život je pocit, že vše je 
správně, v rovnováze.



6 | Pravý domácí časopis

A jaké jsou pocity v okamžiku, kdy dobrý život nežiju, jak 
mě tělo začne upozorňovat?
To je taková ta dlouhodobá frustrace, zmar, úzkost… Často je 
těžké rozklíčovat, co se děje. Zda je to místo, kde žiju, zaměst-
nání, vztahy, nějaká hlubší traumata a samozřejmě se to mění 
v průběhu života. Takže to není úplně snadný, ale myslím, že 
signály těla jsou kromě reakcí okolí, nejpřirozenější a nejvíc 
vypovídající, kde poznávám, jak mám žít.

V okamžiku, kdy poznám, že něco není v pořádku, jaké by 
měly být další kroky?
Asi to, co radil Aischylos: „Bože, dej mi vytrvalost, abych 
překonal věci, které změnit nemohu, dej mi sílu, abych změnil 
věci, které změnit mohu, dej mi moudrost, abych tyto věci 
dokázal rozlišit.“ To myslím, že je ono.

 
Pojďme se podívat na jednotlivé oblasti, které jsi zmínil. 
Začněme třeba zaměstnáním, prací. Jak je možné, že tolik 
lidí setrvává v práci, která je vůbec nebaví, a navíc ani není 
ničím užitečná. Jak jsme to dopustili?
Jak jsme to dopustili, to je dobrá otázka. Narodili jsme se 
do toho, stejně tak jako naši rodiče a před nimi nespočet 
dalších generací. Odseděli jsme si devět až pětadvacet let 
ve školním systému, který nás odpojil od našich emocí, 
od našeho já, takže jsme přestali cítit a vnímat sami sebe. 
Dětství jsme prožili často v malé „nukleární“ rodině, kde jsou 
oba rodiče zaměstnaní. Maminka má pár let (někdy měsíců) 
tu tzv. mateřskou dovolenou, která má ale dost často formu 
mateřské samotky. Takže se zpravidla těší, až se co nejrychleji 
vrátí do zaměstnání, a dítě putuje k „hlídací službě“, což jsou 
nejdříve jesle, pak školka a škola. Tam strávíš mnoho let 
děláním něčeho, co většinu vůbec netěší. Učíme se něco, co 
někdo stanovil, že se musíme učit, a to výměnou za vidinu 
dobré známky a dalšího postupu. Pak dospěješ a přijdeš do si-
tuace, kdy už se máš živit sama a dělat něco smysluplného 
a užitečného. Dominantní formou práce ve smyslu obživy 
je dnes zaměstnání v nějaké velké organizaci. Tak se necháš 
zaměstnat a už běžíš v kolečku, kde ti to často nedává smysl, 
ale jedeš v té setrvačnosti.

S jakými následky?
Jsme zase u toho těla. Máš takové tři úrovně, jak nám tělo dává 
najevo, že něco není v pořádku. A netýká se to samozřejmě jen 
práce, mohou to být vztahy, obecně způsob života atd. Nejprve 
pociťuješ únavu, pak vyčerpání a nakonec vyhoření. A pokud 
to neslyšíš, tak přijde nemoc, a pokud ani ta pro tebe není lekcí 
a něco nezměníš, tak umřeš. Prostě to tělo nejdřív šeptá, pak 
volá, potom řve a dál už nemůže a zmlkne, a to je konec.

Jak tomu předejít?
Pokud mluvíme o práci, tak to podstatné, za čím bychom měli 
jít, je, aby naše práce byla opravdu smyslu-plná. To znamená 
především pro někoho užitečná. To je ta nejdůležitější ingre-
dience. Jen je třeba neplést si to, co mě baví, s tím, co mě na-

plňuje. To jsou dvě úplně jiné kvality. Dovedu si představit, že 
někoho baví marketing cigaretové firmy, ale nachází v práci 
propagace kouření vyšší smysl? To nevím.
Dá se tedy říct, že ten smysl a naplnění v práci zásadně ovliv-
ňuje náš osobní život a naši životní spokojenost?
Práce je pro člověka tím nejpřirozenějším způsobem sebevy-
jádření, ve smyslu napojení se na sebe. To znamená, že čím 
víc máš možnost pojmout práci jako tvorbu, která může mít 
milióny podob – můžeš psát, péct, programovat, učit, vařit, 
zahradničit, cokoliv – a o co víc se napojíš na sebe a tvoříš, 
tím víc jsi tím, kým skutečně jsi. A naopak, o co víc děláš jen 
nějaké zadané úkoly, o co víc něco (jenom) vykonáváš, o to 
víc budeš pociťovat pocity, jako jsou prázdnota, úzkost, jsi 
víc a víc od sebe odpojená. A pak začínáš sahat po „věcech 
zvenku“ – kupuješ, co nepotřebuješ, sedíš u sociálních sítí, 
padáš do dalších závislostí, kterými se snažíš tu „díru“ v sobě 
zaplácnout. Tak moc je práce důležitá. To je obrovský zjištění. 
A mě, Baru, na spoustě těchto témat fascinuje, že se veřejně 
nebavíme o tom, jak moc je to pro nás zásadní.

A týká se to navíc každého z nás…
No ale fakt je ten, že žijeme v konzumní společnosti, jejímž 
smyslem není dobrý život. Jejím smyslem je bohatnutí nej-
bohatších, takže kdybychom se o tom začali bavit, tak by se 
to aktuální nastavení mohlo začít hroutit. Čím více je naše 
práce smysluplná a vyjadřuje to, kdo jsme, a čím více jsme 
obklopeni blízkými lidmi, o to míň potřebujeme nakupovat, 
co nepotřebujeme. To by ale byl konec konzumní společnosti. 
Aby mohla fungovat tak jako nyní, musíme dělat právě to – tj. 
dokola nakupovat, na všechny ty nesmysly vydělávat, násled-
ně je vyhazovat, a tak jet pořád dokola.

Tome, přijde mi důležité teď vysvětlit pojem „práce“ a rozdíl 
mezi prací a zaměstnáním.
Jak už jsme se bavili, práce je dnes pro většinu z nás zaměst-
nání. Proto běžně slyšíš, že je práci potřeba hledat, že práci je 
možné ztratit, že je člověk bez práce atd. A pokud se na práci 
díváš takhle zúženě, tj. jako na zaměstnání, tak valnou většinu 
práce nevidíš. Přitom zaměstnání je jenom jedna z forem prá-
ce. Práci si buď můžeš najít tak, že ti ji někdo popíše, nabídne 
anebo si ji sama vytvoříš. A pokud vidíš jen práci, kterou ti 
ukazuje někdo jiný, tedy to zaměstnání, tak spoustu možností 
a variant jiné práce kolem sebe vůbec nezahlédneš. Ale mys-
lím si a budoucnost to ještě ukáže, že zaměstnání ( jako forma 
obživy) v takové podobě, jak ho známe nyní, se změní anebo 
úplně zmizí. A velká část se přejde do takového toho „preka-
rizovaného“ formátu, blbě placeného, nejistého, závislého 
na “hvězdičkovém hodnocení”, co dnes známe u agenturních 
zaměstnanců, z donáškových služeb, od řidičů Uberu…

Tak to bude asi stěžejní téma pro generaci našich dětí.
Ano. Kdyby se měly čistě spoléhat jen na to, že si najdou 
zaměstnání (k čemuž jsou ve škole stále cvičeny), je to podle 
mě recept na neštěstí. Zaměstnání bude čím dál tím méně. 
Možná bude část toho elitního někde v onlinu. Pak bude velká 
část pracovních pozic, jak to dnes vidíme např. ve Walmartu, 
v Amazonu, v těch velkých firmách, které lidi využijí za pár 
dolarů, když je potřebují, a pak je vykopnou, když už nejsou 
třeba. To považuji za další důležité téma, o kterém bychom 
se měli bavit. Měli bychom začít mluvit o tom, že práce je 
klíčovou ingrediencí dobrého života. Bez práce ve smyslu 
tvorby nemůže být člověk šťastný. Zaměstnání je vedle toho 
dnes nejčastější způsob obživy, který ale pomalu končí. Práci 
bude třeba si vytvořit, ne ji hledat, protože zaprvé málokteré 
zaměstnání nabízí možnost tvorby a zadruhé těch dobře pla-
cených bude ubývat.

Myslím, že signály těla jsou 
nejpřirozenější a nejvíc 

vypovídající, kde poznávám, 
jak mám žít.
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A přesně na to se chci zeptat dál. Jak práci nehledat, ale vy-
tvářet si ji. Můžeš k tomu dát nějakou konkrétní radu?
Zkusím nejprve kontext. V životě procházíš třemi fázemi. 
Nejdřív jako malé dítě, kdy se učíš a kopíruješ svoje rodiče, 
starší sourozence a další lidi a snažíš se být stejná. Pak přijde 
puberta, jdeš do opozice, usiluješ o to být jiná, odlišit se. 
A pak, pokud se vyvíjí vše správně, se stáváš tím, kým jsi, 
a žiješ v souladu se sebou a svým okolím. A stejně tak můžeš 
přistoupit i k práci. Můžeš to dělat podobně jako ostatní, tj. na-
jdeš si „normální“ zaměstnání v nějaké velké centralizované 
organizaci. Nebo se snažíš odlišit, naleštíš životopis, protože 
chceš být jiná oproti ostatním uchazečům o zaměstnání. Ale 
tím, jak se svět mění, tak jsem přesvědčený, že tyto dvě cesty 
jsou pasé. Že jediné, kde máme šanci, je ta třetí fáze, kdy se 
znova napojíš na sebe.

Což ale vyžaduje, že se opravdu dobře znám…
Ano. Začneš chápat své přednosti a nedostatky a svůj život 
začneš stavět na tom svém „důlku“. Lidé dávají najevo, co ti 
funguje, a povzbuzují tě, ať dál děláš to, co ti jde a při čem ti 
září oči. A najednou se ti vytvoří práce sama. Začneš si všímat, 
co tě těší, naplňuje, v čem jsi dobrá, a toho, co od tebe ostatní 
potřebují. A čím víc se trefíš do průniku těchto čtyř kvalit, tím 
je to magnetičtější.

V jakém smyslu magnetičtější?
Začneš k sobě přitahovat lidi, kteří věří ve stejné věci jako ty, 
kteří mají zájem o výsledky tvé práce, kteří s tebou chtějí být. 
A pokud to má být práce ve smyslu obživy, pak už je to jen 
otázka technická, jak si pojmenovat to, co nabízíš, definovat si 
svůj produkt nebo službu, určit si cenu.

Ty tohle výstižně nazýváš tzv. „důlkem“. A najít si ten svůj 
důlek je asi v životě dost zásadní. To by se snad mělo učit 
i ve školách.
To by mělo, ale to by se muselo změnit zadání pro školský 
vzdělávací systém. Dnes je zadáním stále ještě „produkce po-
slušných zaměstnanců“. Školy vznikly proto, aby produkovaly 

To tělo nejdřív šeptá, pak volá, 
potom řve a dál už nemůže 

a zmlkne, a to je konec.

Výroba domácích těsto-
vin s dcerami na jednu 
z hostin, které pořádáme 
s manželkou Péťou
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poslušné vojáky a zaměstnance pro tehdejší impéria. Úloha 
školy je i po bezmála 250 letech stejná.

Jak by se to zadání mělo změnit?
Pokud by zadáním byl „dobrý život“, štěstí, well-being… nebo 
jakkoliv to chceš nazvat, tak pak se začne učit i o tom, jak si 
vytvořit smysluplnou práci.

Kurzy s názvem „Jak si najít svůj důlek“ přímo pořádáš. 
Takže máš asi představu, jaká je situace. Kdo tyto kurzy 
využívá?
Především lidé v krizi středního věku. Je jim kolem pětatři-
ceti, čtyřiceti, najednou se v noci probudí a říkají si: „Co to je 
za život tohle, vždyť já už všechno, co jsem chtěl, mám, ale 
vlastně se cítím úplně prázdný?“ Anebo jsou to lidé přepraco-
vaní, co vyhoří a onemocní. Cítí, že v životě zabloudili. Že se 
někde zatoulali, zpravidla do korporace, kde si sice vydělají 
na živobytí, ale že jim tam vůbec není dobře.

Chápu, ale na to teď spousta lidí zareaguje, že nějak si 
peníze přeci vydělat musí, že je třeba uživit rodinu, zaplatit 
všechny poplatky. A že je to hodně těžký.

Pojďme to rozebrat. Nemám jednu odpověď. Moje hlavní rada 
by byla, pojďme začít žít mnohem víc tam, kde bydlíme. Je tře-
ba si uvědomit, zda na místě, kde mám adresu, žije dostatek 
blízkých lidí, se kterými se máme rádi, na které můžu zaťukat 

a můžeme si pomoct. Nebo jak moc je to jenom nocležna, kam 
přijedu večer zmožený, a na víkendy prchám pryč, protože 
tam nikoho neznám. Protože čím více blízkých lidí kolem 
sebe mám, v tom smyslu, že si můžeme vzájemně pomoct (hlí-

Zahrádkaření patří mezi moje velké vášně Rodinné foto ze znovu-obnovování remízků v Cholupicích

Vousatá fotka s dcerami
Zahrada II.

Bez práce ve smyslu tvorby 
nemůže být člověk šťastný. 

Zaměstnání je vedle toho dnes 
nejčastější způsob obživy, který 

ale pomalu končí.
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dání dětí, půjčování a sdílení věcí, vzájemná výpomoc atd.), 
o to míň pak potřebuju nakupovat jak věci, tak služby. A o co 
míň potřebuju nakupovat, o to míň potřebuju vydělávat a o to 
míň musím odjíždět do nějakého zaměstnání. A pomalu tak 
vystupuješ z té pasti ven.

Co nazýváš přesně tou pastí?
Takový ten běžný jev téhle společnosti. Marketing v nás 
vytváří nové a nové potřeby. Ráno se vzbudíš a pod vlivem 
reklamy zjistíš, že něco strašně potřebuješ, přestože jsi to ještě 
včera večer netušila. A logicky, když něco potřebuješ, tak vět-
šina z nás na to musíme vydělat. A jsi v bludném kruhu. Zjistil 
jsem, že to nejpodstatnější, hlavně pokud máš děti a pak 
i potom, co děti odrostou a odejdou, je právě začít žít tam, kde 
bydlíme, tj. začít otevírat dveře sousedům, zapojit se do sou-
sedských komunit v místě bydliště, ať už jsou to hasiči, fot-
balisti, spolky na zkrášlování obce, rodinná centra… A pokud 
tam nic takového není, tak se dá vždycky něco založit. A to mi 
přijde jako nejlepší způsob, jak se z toho krysího závodu začít 
vymaňovat. Je prostě třeba buď bydlet v dochozí vzdálenosti 
své pokrevní rodiny, nebo cizí lidi proměnit na tety a strejdy 
pro naše děti a vytvořit tak tzv. rozšířenou rodinu. Čím lépe 
funguje rodina, ať už vlastní, nebo ta rozšířená, tím snazší je 
seskočit z toho kolotoče.

Možná ale ta izolace, individualita, vlastní potřeby 
a svoboda jsou dnešními prioritami. Podívej se jen na tu 
různorodost názorů ve všech oblastech života – výchova, 
vzdělávání, jídlo, trávení volného času… Lidé si to chtějí 
dělat po svém, bez kompromisů a podřizování se okolí.
To je potřeba si taky uvědomit, že na světě nikdy nebylo 
tolik hodnotových systémů. Pro mě právě toto bylo v rodině, 
a hlavně v mé rozšířené sousedské rodině velké AHA. V si-
tuacích, kdy mám na věc opačný názor, si ho často nechám 
pro sebe, protože sousedi a rodina jsou víc než to, jak se věci 
mají. Pro mě je podstatné, že jsme tu jeden pro druhého, že se 
o sebe můžeme opřít, a ne to, „kdo má pravdu“.

Takže to bytí spolu a ta vzájemná pospolitost jsou nad tím?
Přesně tak, to bylo pro mě to AHA. Jsem z rodiny, která je 
po generace zakletá bojem o to, kdo má pravdu. V naší rodině 
je normální ukončit vztah jen proto, že má někdo jiný názor. 
Asi i proto jsem se naučil v sousedství rozdílnosti pomíjet 
a spíše se radovat z toho, co nás spojuje.

S tou pospolitostí a blízkými vztahy souvisí i „nepeněžní 
pohled“ na práci, o kterém často mluvíš.
Ano, když žiješ obklopený známými lidmi, řadu věcí si uděláte 
svépomocí. Příkladem budiž třeba rozbitý záchod – nemusíš 
shánět někoho anonymního na internetu, udělá ti to soused. 
Ty mu pak třeba upečeš buchty. Představ si to jako dva ka-
marády, mezi nimiž je nějaká reciprocita, že ty dáš a on dá. Je 
tam někde nějaký virtuální účet, jako je to v rodině. Prostě jsi 

součástí nějakého společenství, kde každý dělá, co dělat má, 
protože to zastane nejlíp. Jenže my jsme reklamou a médii 
neustále přesvědčováni o tom, že si máme jít každý za svým 
a že když něco potřebujeme, máme si to koupit. Že všechno je 
jen za peníze, a to je pak život dost těžký.

Je to ale hlavní pohled na život, jaký nyní ve společnosti je.
Ano, je dominantní, mainstreamový. Ale ne jediný. Jsou další 
možnosti.

Kde je najít?
Musíš jít mimo hlavní proud. Tak jako v řece je třeba jít na její 
okraj nebo ideálně až na břeh, tam tě to přestane unášet, což 
proud dělá. Na okraji najdeš alternativy (z lat. alter – jiný, 
druhý)… jiný vzdělávací systém, alternativní školy, sousedské 
spolky, místní podniky, komunitní bydlení, místní měny, 
setkávání s lidmi, kteří žijí více v souladu se sebou, přírodou 
i okolím, kteří tě mohou inspirovat a propojit s dalšími lidmi. 
Prostě je třeba vylézt ven z toho mainstreamu. Okraj je moje 
naděje. Když se podíváš na lidský vývoj, tak se zárodky 
něčeho nového, nějaké nové epochy rodily vždy na okraji. 
A když se podíváš na okraj za posledních deset let, tak tam to 
bublá, přímo vře, co tam toho všude vzniká. (viz seriál Příběhy 
z okraje na str. 34)

S tím souvisí další téma, kterému se věnuješ, a to je lokál-
nost. Proč právě lokálnost je tak důležitá?
Já si dokonce myslím, že lokálnost je základ dobrého života 
a základ řešení ekologické a sociální krize. Je to to hlavní, co 
se musí stát. Kvalita života je úplně jiná, pokud jsi schopná si 
pěšky obstarat všechny základní potřeby – dojít si pro jídlo, 
do práce, děti do školy, za svými blízkými lidmi, za volnočaso-
vými aktivitami… K tomu je ale třeba infrastruktura místních 
podniků a všeho dalšího, co člověk potřebuje k životu. Jenom-
že se rozhlédni po běžném českém městě a uvidíš, že této 
infrastruktury tam moc není.

No a je vůbec možné tu infrastrukturu znovu postavit?
Ještě za první republiky bylo běžné, že v městském domě se 
nahoře bydlelo a dole byl krámek nebo dílna nebo jiné místo, 
kde se pracovalo. Čím víc to tak je, tím víc si místní dokážou 
zajistit základní potřeby doma. V tomto případě odpadají ty 
dlouhé hodiny v autě, které dnes tolik lidí tráví dojížděním 
do zaměstnání, na nákupy, za blízkými a volným časem nebo 
rozvážením dětí do škol a na kroužky. Dovolím si takovou 
radikální myšlenku, se kterou si poslední dobou pohrávám. 
A to, že: „Nikdo by neměl být nucen vlastnit auto proto, aby 
si zajel nakoupit, dopravil se do zaměstnání nebo dovezl děti 
do školy.“

Vezmi si, kolik rodin ale musí vlastnit dokonce auta dvě, 
aby si vše zajistily.
No právě. Před čtyřmi lety jsme jako rodina prodali auto 
mimo jiné proto, abych zjistil, zda je v Česku možné bez auta 
existovat. Zjistil jsem, že v malých obcích to je de facto ne-
možné.

Co je ještě pro tu lokálnost důležité?
Potkávat sousedy, neboť o skutečném domově je možné 
mluvit pouze tam, kde si jsou lidé blízcí. K tomu je klíčová ta 
místní infrastruktura – školka, škola, místní obchod, kostel, 
rodinné centrum, kavárna, hospoda, fotbalové hřiště, náves/
náměstíčko, lavičky, park, les, autobusová zastávka… Všude 
tam na sebe lidé mohou narazit. Každé setkání je vždy příleži-
tost k tomu, aby se dva cizí lidé stali bližšími, a nakonec třeba 
i blízkými. Z těch malých drobných setkání a případných 

Škola vznikla proto, aby 
produkovala poslušné vojáky 

a zaměstnance pro tehdejší 
impéria. Úloha školy je 

i po bezmála 250 letech stejná.
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konverzací vzniká důvěra, na které pak stojí sociální kapitál, 
který je následně základem každého dobrého místa pro život. 
Kde je sociální kapitál, tam je bezpečno. Nebojíš se pak vypus-
tit děti ven, sama jdeš ráda ven, baví tě tam žít. Blbé je, když 
žiješ na satelitním předměstí, kde není nic, jenom jedno velké 
nocležní ghetto. Tam možná potkáš zbloudilou osamělou mat-
ku s kočárkem nebo pejskaře a jinak jenom auta. Sociální ka-
pitál nula, obyvatelé plně závislí na dojíždění úplně za vším 
– do práce, do školy, na nákup, za zábavou.

S pojmem lokálnost se mi nejvíc pojí téma jídla. A možná 
právě u jídla je to nejlépe pro všechny představitelné.
Určitě, na tom to můžeme krásně ukázat a vysvětlit, protože 
tam se to všechno spojuje. A jídlo je jasná linka, protože všich-
ni potřebujeme jíst. Já když se zasním nad ideálem dobrého 
života, vybaví se mi nějaké balkánské nebo italské městečko, 
kde vylezeš z domu a do pár metrů máš tržiště, krámek s tou 
nejčerstvější zeleninou, rybárnu, pekárnu, kavárnu – většina 
provozovaná sousedy pro sousedy. To jsou vždycky chvíle, 
kdy vím a celé tělo cítí, že to je ono, takhle by to mělo být. 
Jednak to krásně voní a chutná, ty obchody jsou vlastněné 
místními lidmi, takže tam jdeš i za nimi. Nákup se stává spole-
čenskou událostí, prohodíš pár vět a už to tě naplňuje, protože 
jsi obklopena blízkými lidmi. V Česku tohle prakticky vymize-
lo. Místo toho tu máme veliký supermarkety na okrajích měst. 

Když jdeš do centra, najdeš vietnamské večerky, možná ban-
ky, pojišťovny, lékárny a stále častěji alza a jiné boxy a auta 
rozvážející věci z eshopů. Ale takové ty pro sousedy sousedem 
provozované krámky, kde se nabízí místní čerstvá produkce 
za sousedské ceny a navíc s úsměvem, to je spíš výjimka.

Chápu, to ale není problém jen infrastruktury toho města, 
ale celého systému.
Ano. A začíná to už na polích, kde se jídla pěstuje čím dál tím 
méně. Vidíme na nich do velké míry energetické plodiny a jíd-
lo se sem dováží přes půl Evropy nebo světa.

A můžu to nějak jako obyčejný člověk změnit? Svým chová-
ním?
Když se spojíme, tak ano. Ale i na individuální úrovni exis-
tuje nespočet možností. V Česku dobře fungují skupiny KPZ 
(komunitou podporované zemědělství), kam se můžeš zapojit 
nebo nějakou další založit, můžeš podporovat bezobalový 
obchod, najít si blízkou farmu, kde budete i se sousedy ve vel-
kém pravidelně nakupovat, určitě je třeba začít doma znovu 
více vařit a tím se naučit rozlišit opravdové jídlo od průmyslo-
vých náhražek. Kdo může, velmi doporučuji si jídlo začít pěs-
tovat… i kdyby třeba jenom na okenním parapetu. A protože 
žijeme v části světa, kde většinu roku nic moc neroste, přijde 
mi důležité v sezóně jídlo konzervovat – zavařovat, sušit, 
fermentovat, mrazit.

Takže úplně jednoduché věci, na které se ale nějak pozapo-
mnělo.
Ano, v zásadě jsou to obyčejné věci, které si mnozí pamatuje-
me od babiček. Toho, co můžeme udělat, existuje v naší tradici 
i jinde po světě spousty. A je to možnost, jak se vrátit k jídlu 
a přes jídlo k sobě a druhým lidem.

Tome, než se tě zeptám na nějaké tvé závěrečné doporučení, 
popiš mi podle těch zásad dobrého života, o kterých jsme si 
spolu teď povídali, jak by vypadal tvůj ideální den? Takový 
vysněný den Tomáše Hajzlera.

Okraj je moje naděje. Když se 
podíváš na lidský vývoj, tak 
se zárodky něčeho nového, 

nějaké nové epochy rodily vždy 
na okraji.

S Vincentem Stanleyem z firmy Patagonia, mým 
velkým učitelem zodpovědného podnikání
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Ten den by byl jiný v lednu, květnu, červenci, pak by byl jiný 
podle fází měsíce. Nemám jediný ideální den. Takže ti popíšu 
několik ideálních dnů.

Prima. Tím více inspirace.
První, co mi naskočí, je představa, že jsem v nějaké skupině 
blízkých lidí, v nejbližší rodině či obecně se spřízněnými du-
šemi. A já to všechno vnímám a pozoruji. To je pro mě blaho. 
Další obraz, který mi naběhl, je, že jsem ztracený v nějakém 
flow svého psaní, což je pro mě hlavní forma vyjádření. A já se 
tím nechávám často rád unášet. Ale aby se to mohlo stát, tak 
k tomu potřebuji ideální podmínky, klid, ticho, vypnutý tele-
fon i internet. Taky se mi tam objevuje hodně příroda a zase 
jsou v ní blízcí lidé. A pak mám ještě jednu představu. Letos se 

smiřuji s tím, že se mi rozbila moje původní rodina, ve které 
jsem vyrůstal. Konstelačně ale všichni samozřejmě zůstávají 
dál v mém životě. Mám tedy představu nějaké velké rodinné 
oslavy, kde jsme všichni pohromadě a funguje to. Nikdo není 
opilý, nikdo se nehádá a jsme vděční za to, že jsme spolu. To 
je taková moje oblíbená iluze, kterou si občas rád představuji. 
A pak ještě poslední obraz, třeba Slušná firma, kde s kolegyně-
mi tvoříme, něco vymýšlíme, společně jsme zaujatí nějakým 
tématem. To mě hodně baví a naplňuje. Všude tady je mi 
dobře a mám z toho v těle příjemný pocit.

A teď na úplný závěr, napadá tě nějaký vzkaz?
Asi jen zopakuji své přesvědčení o tom, že svět se mění o to 
víc, o co víc lidé žijí tam, kde bydlí. Takže moje prosba by byla, 
kdo cítí, že by mohl, ať začne utužovat vztahy ve své rodině – 
té pokrevní i té rozšířené, sousedské. Přestaňme doma jenom 
přespávat, začněme doma i opravdu žít, ať jsme si zase blízko 
a cítíme se na své adrese opravdu doma. Obzvlášť v dnešní 
době covidové rozdělenosti, kdy se navzájem překřikujeme 
a každý máme svoji zaručenou pravdu, je to snad to nejpod-
statnější. A je to vlastně takové hezké, malé, že to může udělat 
každý. Každý může zaťukat na souseda a říct – pojď na kafe.

Podívejte se na:
www.peoplecomm.cz

www.tomashajzler.com
www.slusnafirma.cz

Nikdo by neměl být nucen 
vlastnit auto proto, aby si 

zajel nakoupit, dopravil se 
do zaměstnání nebo  
dovezl děti do školy.

Na jedné farmě, kde jsme s rodinou 
pracovali přes WWOOFing Hostina se sousedy v naší panelákové chodbě

Online stávka 
v období 
jednoho 
z covidových 
lockdownů

S kolegy po jedné z konferencí Svoboda NaŽivo, které 
jsme pořádali v rámci hnutí Svoboda v práci


